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Ce face azi 
schimbul . de mâine 

Totu l  a început într-o sea ră, în d i scuţia purtată, d u pă premieră, cu t i neri i actori 
ai Teatru lu i  Tineretu lu i  d i n  Piatra Neamţ. 
Pe ch ipu l  a rt işt i lor, dar ş i  în vorbele  lor, se putea g h ici un stran iu  amestec de 
entuziasm (specific or ică ru i început) ş i  dezamăg i re. Erau fericiţi că joacă într-un 
teatru mai  activ decât m u lte a ltele, că sunt văzuţi de către cron ica ri, că,  u neori, 
v in cu spectacolele lor în Bucureşti, însă trişti din cauza l i psuri lor materia le care-i 
împied ică să tră iască măcar decent. Stau înghesuiţ i  în locuinţe de serviciu, mai  
rău decât în t impu l  şcol i i .  N u- i  de vină d i rectorul! D impotrivă, la  Piatra Neamţ 
existenţa u nor astfel de apa rtamente îi scuteşte pe un i i  de plata ch i riei ,  care ar 
compl ica ş i  mai  mu lt l ucru ri le. Am mai  aflat cu acest pr i lej că unu l  d intre absol
venţi i  de anu l  trecut a i  UATC, Consta nt in Lu pescu, debuta nt, a re un sa lariu net 
de 600 000 de lei .  Din care, d upă ce i se scad cheltu ie l i le  de întreţ inere, rămâne 
cu 400 000 pentru tra i .  Nu beneficiază de n ic i  un sprij i n  d i n  partea fam i l iei ,  pen
tru s imp lu l  motiv că nu a re decât un frate şomer ş i  o bun ică pensionară (pe 
deasupra, ş i  bol navă). Este un caz d i sperat. Dar nu e s inguru l. D i rectorul  teatru
lu i ,  Cornel iu-Dan Borcia, ne-a expl icat că legea nu permite ca un tânăr  abia ieşit 
de pe bănci le facu ltăţi i  şi care nu a mai  l ucrat înainte să aibă (vreme de şase 
l un i) o leafă mai  mare de 800 000 de lei . Brut! E o reg u lă  pe care trebuie să o 
respecte toate teatrele. Ne-a tu lburat atât de mult  această poveste încât am 
s imţit nevoia să  mergem mai  departe, dorind să  vedem cum trăiesc ş i  gândesc 
"cei de mâine". lată ce am putut afla d u pă o anchetă relativ sumară.  

§ 6 

Arta nu ţine 
de foame 

Salari i le actorilor intervievaţi (cu o 
singură excepţie, Liviu Timuş, toţi 
sunt absolventi din ultimul deceniu) 
se situează undeva între 600 000 si 1 

800 000 de lei, net (u ltima su'mă 
cuprinzând şi salar iu l de merit). Ei 
spun că aceşti bani nu le ajung nici 
măcar pentru o viaţă decentă, 
"darămite pentru a-ţi cumpăra cărti, 
reviste, videocasete, pentru a călători 
ca să poţi vedea ce se întâmplă prin 
alte părţi - cum, de fapt, ar fi nevoie, 
dacă îţi respecţi cu adevărat profesia" 
(Liviu Timuş). "Eu câştig (în teatru) 
cam 50 000 de lei pe zi. Din aceştia 
trebuie să trăiesc. Nu mai pun la 
socoteală faptul că tot din ei mai 
plătesc întreţinerea, lumina, tele
fonul, îmi cumpăr haine. Este unul 
dintre motivele pentru care, în vre
mea din urmă, nu se mai nasc vedete. 
Nu e bine ca artiştii să fie văzuţi pe 
stradă prost îmbrăcaţi, să circule cu 
metroul, să se înghesuie în tramvai. 
Noi coborîm din troleibuz şi apoi 
jucăm rolu l  unui  rege. Dispare toată 
vraja" (Marius Stănescu). 
Lipsa banilor îi face pe mulţi actori ai 
teatrelor din ţară să "migreze" spre 
Capitală: "Am plecat din Piatra Neamţ 
spre Bucureşti, cum alţii, în America, 
se duc spre Hoolywod. În Capitală 
mai poţi prinde o figuraţie. O zi de fil
mare mă face fericit. Mă mulţumesc 
cu atât şi sper că va urma alta. Fac 
teatru de plăcere şi filmez pentru 
bani" (Mihai Danu). 
E adevărat că sunt şi câţiva actori care 
au depăşit greutăţile de ordin materi
al, fie angajându-se la vreo televi
ziune (ca prezentatori ai unor emisiu
ni sau ca real izatori ai unor spectacole 
de divertisment), fie făcând fi lme. 
Spravieţuiesc într-o societate de con
sum, unde arta nu ţ ine de foame, şi 
cred că nu e deloc umi l itor să faci 
ceva destul de apropiat teatrului :  "Am 
simţit, desigur, nevoia unor compen
saţi i de ordin material, mai ales că nu 
am făcut până acum în teatru ceva 
care să mă solicite la maximum şi care 
să-mi consolideze cariera. Mai este 
ceva: noi ajungem la televiziune şi 
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pentru că industria cinematografică 
aproape că nu mai există. în Occident 
poţi juca în fi lme comerciale pentru a 
te face cunoscut şi pentru a câştiga 
mai mulţi bani. Aici, eu consider că 
televiziunea mi-a creat o imagine" 
(Mihai Călin). "Sunt alţi i care spală 
vase sau conduc taxiuri. Prin inter
mediul grupului «Vouă», noi ne-am 
aşezat în imed iata vecinătate a 
teatrului. Mai mult, pot lucra în con
tinuare cu profesorul meu, Gelu 
Colceag, _şi cu asistentul meu, Radu 
Gabriel. Intr-un fel, socotesc că îmi 
continuu studi i le. Muncesc la fel de 
serios ca şi în teatru. Sigur că, dacă am 
fi avut salari i decente, apariţiile noas
tre de grup ar fi fost mai puţine şi mai 
riguros construite, mai îngrijit reali
zate" (Marius Florea Vizante). "Fiecare 
actor va trebui să mai facă ceva în 
afară de teatru pentru a supravieţui. 
Economia de piaţă o impune. 
Depinde, însă, ce alegi să faci şi cum. 
Pe noi, grupul «Vouă» ne ajută să ne 
menţinem în priză. Căutăm texte 
interesante, muncim pe brânci" 
(Cristian Creţu) . 
La întrebarea: Nu cumva munca în 
televiziune vă poate perverti?, cele 
mai multe răspunsuri au fost de felul: 
"Ne străduim din răsputeri să ne 
păstrăm cumpătul" (Marius F lorea 
Vizante); "Şi da, şi nu. Dar asta ţine de 
mental itatea fiecăruia. Poţi împlini 
foarte bine şi una, şi alta câtă vreme 
nu amesteci lucrurile. Dacă tu reusesti 
să faci asta, şi publicul va dori să te 
vadă într-o ipostază sau alta" (Cristian 
Creţu). (Întrebat dacă nu este frus
trant faptul că e mai cunoscut ca 
vedetă a grupului «Vouă» decât ca 
actor al Teatrului Naţional, Cristian 
Creţu a răspuns: "E adevărat, multă 
lume mă arată cu degetul: «Uite-1 pe 
ăla de la Vouă!». Iar eu mă întreb ade
sea dacă nu ar fi cazul să mă prezint: 
Cristian Creţu, actor la TNB. Dar am 
răbdare, socotind că va veni o zi când 
actorul Cristian Creţu va avea partea 
lui de succes. Normal ar fi fost ca 
lucruri le să se desfăşoare invers: întâi 
să-mi fac un nume în teatru şi abia pe 
urmă să apar în spectacole de diver
tisment sau în filme".) "Sigur că 
impl ică un risc destul de serios. Acela 
de a-ţi vinde imaginea şi de a-ţi fi mai 
greu, pe urmă, să fii luat în serios când 
e vorba de teatru. Dar dacă ·ştii să 
desparţi lucrurile, totul devine nor
mal. Cum e firesc să-ţi, convingi spec
tatorii de veridicitatea fiecărui per
sonaj interpretat, tot aşa trebuie să-i 
convingi şi că a fi prezentator TV 

reprezintă tot un rol. O postură cu 
nimic inferioară. Pericolul cu adevărat 
serios este a ltul: acela că îţi poţi 
pierde simţul măsurii, devenind sufi
cient, mulţumindu-te cu condiţia de 
vedetă de televiziune. E mult mai 
comod" (Mihai Călin). 

Trebuie avut, însă, în vedere şi faptul 
că nu toţi actorii îşi găsesc locul în 
televiziune şi că mulţi consideră a fi 
chiar umil itor să faci o reclamă sau un 
dublaj la desene animate: "Aşa cum 
se întâmplă astfel de lucruri la noi, 
s imt că m-aş compromite faţă de 
mine însumi. Reclamele se fac mai 
a les cu neprofesionişti, pentru că 
aceştia presupun mai puţine cheltu
iel i .  Am fost la o agenţie de casting 
publicitar. M-au întrebat cât cer pen
tru o reclamă. Le-am răspuns că vom 
discuta în funcţie de ofertă. Mi-au 
spusd, în principiu, mi-ar putea oferi 
400 000 de lei (se întâmpla acum un 
an). Am refuzat, pentru că mi s-a 
părut j ignitor. Însă în urma mea se 
aflau încă 250 de persoane, gata să 
facă asta pentru 200 000 de le i"  
(Marius Stănescu). 

Reformă, vrem 
reformă! 

în urmă cu vreo trei ani, Ministerul 
Culturii a testat părerea artiştilor în 
privinţa oportunităţii unei reforme 
teatrale. Majoritatea actorilor (mai 
ales cei tineri) a părut îngrozită de o 
astfel de perspectivă. Nu pentru că 
pe vremea aceea ar fi câştigat mai 
mult, ci pentru că un contract de 
muncă pe perioadă nedeterminată 
oferea oarecare siguranţă. Cartea de 
muncă le era adăpostită la Serviciul 
Personal, primeau, de bine-de rău, la 
date fixe, o leafă şi, în orice caz, 
puteau spera că vor ieşi la pensie din 
teatrul a i  cărui angajaţi erau. Astăzi, 
toţi, fă ră excepţie, mărturisesc că 
aşteaptă reforma ca pe o salvare. 
Cum a reuşit sistemul să le modifice 
opţiunea? Simplu: tinerii nu mai au 
un angajament permanent, con
tractele lor se prelungesc, după cum 

au noroc - şi "norocul" depinde de 
multe ori de prietenia cu di rectorul - ,  
în fiecare stagiune, o dat� la şase luni 
sau chiar la trei luni. In 1 997, se 
temeau de o competiţie neloia lă .  
Acum: "E nevoie de reformă, chiar cu 
riscul de a munci mai mult pentru 
rezultate mai puţin spectaculoase. 
Cât despre posibi l itatea unei com
petiţii neloiale, lucruri de felul acesta 
se întâmplă oricum, oricând si ori
unde. Însă cred că, o dată ce un regi
zor are pe mână un proiect, îşi asumă 
mai multă responsabil itate. Nu poate 
d istribui chiar pe oricine" (Marius 
Florea Vizante); "Sistemul de functio
nare a t�atrelor este greoi şi d is
cutabi l .  In cadru institutiona l izat 
toată lumea se plânge de l i'psa bani
lor, dar, în acelaşi timp, se cheltuieşte 
enorm cu producţi i  greoaie  şi nu 
întotdeauna de succes. Da, e nevoie 
de reformă, însă de una reală, la toate 
nivelurile" (Mihai Căl in). În asemenea 
condiţii, sunt şi unii care, în urma 
unor lungi del iberări cu ei înşişi, iau 
hotărîrea de a părăsi instituţia: "Ştiu 
că va fi foarte greu, pentru că în 
România tinerii nu au nici măcar un 
box-office, darămite un impresar. Mă 
tem foarte tare de urmările acestui 
pas, dar am 23 de ani şi mă simt deja 
încarcerat într-un sistem care nu mi  
se  potriveşte. Vreau să  fiu l iber, să 
negociez fiecare contract, chiar dacă 
fac figuraţie" (Dragoş Bucur). 

Oriunde, orice, dar 
să fie la Bucureşti? 

Cei mai mulţi dintre actorii cu care 
am discutat apartin teatrelor bucu
reştene. Întrebaţi 'ce ar fi făcut dacă 
nu ar fi avut şansa unor angajamente 
în Capitală, au răspuns că, probabil, 
ar fi ple.cat în provincie. " Important 
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este să joci" (Marius F lorea Vizante); 
"Am avut gânduri foarte serioase în 
legătură cu o astfel de posibi l itate. 
Dar aş fi plecat numai împreună cu 
mai mulţi, formând o echipă. Poate 
chiar la Piatra Neamţ. Au şi plecat unii 
dintre colegii mei. Dar s-au întors 
repede" (Mihai Călin). 

Dar s-au intors 
repede ... 

Am atins în felu l  acesta o altă pro
blemă. Gravă. În vreme ce teatrele 
bucureştene sunt suprasaturate, cele 
din ţară suferă de o acută l ipsă a 
actorilor tineri. E adevărat că provin
cia nu prea are ce oferi absolvenţi lor. 
Totuşi, la Piatra Neamţ, lucrurile par a 
fi cât de cât normale. Dar şi de aici 
artişti i  simt nevoia să plece. Spre 
Bucu reşti, fireşte! întrebaţi de ce 
părăsesc un loc exact în momentul în 
care încep să prindă cheag, răspun
surile au fost: "Cred că din cauza pl ic
tisel i i .  Şi pentru că visul vieţ i i  mele 
este de a face şi fi lm" (Miha i  Danu); 
"Eu doream să ajung acasă. La Piatra 
Neamţ locuiam într-o casă de servi
ciu împreună cu câţiva colegi .  Ca la 
cămin. Apoi, d i recţia ne-a luat 
aragazul, o parte d in mobilă, sub pre
textul că trebuie amenajată o altă 
locuinţă, pentru regizori de astă dată. 

� 8 

Am plecat cu gându l  că eram 
pregătită să înfrunt Bucureştiu l .  
Lucrasem cu Miha i  Măniutiu, cu Vlad 
Mugur, cu Alexandru Dabija, dar am 
constatat cu tristeţe că toată expe
rienţa acumulată timp de trei ani nu 
valorează mai mult decât d iploma 
unei absolvente din acel an" (Afro
dita Androne). Mai există şi actori 
care părăsesc un teatru pentru că nu 
sunt de acord cu strategia d irectoru
lui ( e dreptul lor!): "Nicolae Scarlat a 
ridicat teatrul la nivelul lu i  de altă
dată, însă a fost înlăturat. Au început 
murdării le, aşa că am plecat" (Liviu 
Timuş). 
Cât de compl icat este ca aceşti 
oameni să ia totul de la capăt, nu-i 
greu de bănuit: "E îngrozitor să faci 
asta, mai ales la vârsta maturităţii şi 
când ai o carieră în spate. Locuiesc la 
Căminul studentesc, dar îmi rămâne 
bucuria de a mă

.
simţi un om l iber. în 

fond, artistul trebuie să caute, să 
a lerge, nu să aştepte acasă până 
când cineva o să-i bată la uşă spre a-i 
oferi un rol" (Liviu Timuş); "Am trecut 
printr-o perioadă cumplită. Vreme de 
un an nu am făcut aproape nimic, dar 
am învăţat un lucru: în profesia noas
tră, ori faci, ori nu faci. Cale de mijloc 
nu există. Din fericire, acum lucrurile 
par să se îndrepte, joc la Odeon, am o 
colaborare la TNB, mai fac dublaje la 
desene animate" (Afrodita Androne); 

"La Piatra Neamţ eram printre primii, 
aici am coborît pe locul 1 4-1 5. E 
drept, cu acelaşi salariu. Îmi pare rău 
după l iniştea de acolo, dar probabil 
că e nevoie să pierzi un lucru ca să-ţi 
dai seama de valoarea lu i  reală. Am 
obosit să tot sper că va veni marele 
rol şi, de fapt, să joc orice" (Mihai 
Da nu). 

Cercul de foc 
Greu le este aproape tuturor. E 
l impede. Am simţit nevoia să le mai 
pun, totuşi, o u ltimă întrebare: Cre
deţi că şcoala v-a pregătit aşa cum 
se cuvine pentru ceea ce avea să vă 
aştepte după absolvire? "Am fost 
pregătiţi pentru ceea ce este mai 
bun. Mi se pare firesc. Restul ţine de 
puterea de adaptare a fiecăruia" 
(Dragoş Bucur); "Mi-a fost greu, după 
absolvire, să-mi scot din cap faptul că 
nu în fiecare zi e soare, că nu în 
fiecare zi suntem genial i, că nu în 
fiecare zi ni se întâmplă numai ce 
ne-am dori noi. Însă, o dată ce înţe
legem toate astea foarte bine, ne 
vine mai uşor să luăm lucruri le aşa 
cum sunt. Eu socotesc că am părăsit 
şcoala bine pregătit pentru a practica 
această profesie şi chiar pentru a 
înfrunta viaţa aşa cum este" (Cristian 
Creţu); "Absolvenţii - pregătiţi sau nu 
de către profesorii lor - intră direct 
într-un cerc de foc. Nemaiexistând 
repartiţii, nu rămân decât două posi
bi l ităţi: ori ai noroc şi eşti angajat în 
Bucuresti ca să muncesti (nu să 
aştepţi o figuraţie până de� i i  maestru 
în a duce tava). ori pleci în grup spre 
teatrele din ţară. Condiţia esenţială 
este să înţelegi că actoria se poate 
face numai în echipă. De altfel, sunt 
sigur că, până la u rmă, pasiunea şi 
talentul înving orice greutate şi sigur 
ies la iveală. Totul  e să ai norocul de a · 
face lucruri le potrivite la vârsta 
potrivită" (Marius Stănescu). 
Am lăsat la urmă două scurte intervi
uri, pe aceeaşi temă, pentru că 
răspunsurile acestor tineri mi se par 
mai personale. 

llinca Goia: ''Puterea 
absolută a banilor .. 

Ai avut parte de un început specta
culos, cu roluri în filme, cu un anga
jament stabil la "Nottara", o bursă 
de studii în S.U.A., roluri jucate pe 
scenele româneşti şi americane. Ai 
o carieră ce evoluează normal? 
Nu chiar. Am avut într-adevăr un 
început bun, dar o evoluţie normală 
presupune să simţi tu însuţi că te 
autodepăşeşti cu fiecare personaj, să 
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joci cât mai mult, să-ţi dezvolţi per: 
spectivele. Nu mă pot mulţumi cu 
lucruri la îndemână. Vreau să desco
păr, să mă confrunt cu partituri grele, 
solicitante, ca să mă pot perfectiona. 
În raport cu experienţa acum'u lată, 
nu sunt mulţumită, fiindcă toţi aceşti 
ani de muncă nu sunt continuaţi 
armonios de roluri importante pe 
care ştiu că le-aş fi putut interpreta. 
Din acest punct de vedere, nu sunt 
un om mulţumit. 

Care ar fi cauzele ce duc spre o 
asemenea "stare de fapt"? 
Sistemul de functionare a teatrelor, 
destul de confuz, ' l ipsa unei reforme 
reale, dar, în principal, cred că trecem 
prin nişte schimbări care nu sunt 
propice evoluţiei actorilor tineri. S-a 
lăsat o marjă prea mare de subiecti
vitate celor care conduc destinele 
teatrelor, astfel încât ne simtim cam 
prea "la mâna unora", dacă pot să mă 
exprim astfel. Ştim cu toţi i  că cele 
mai multe distribuţii se fac la masa 
d i rectorulu i .  Nu este neapărat un 
lucru rău, dacă acesta ar fi întot
deauna bine intenţionat şi mai a les o 
personalitate a rtistică ce doreşte 
să-şi "crească" trupa. 

Consideri că salariul tău compen
sează munca depusă? 
Salariul este jignitor de mic. După 
opt ani petrecuţi în Teatrul "Noţtara", 
sunt tot actriţă de categoria a cincea 
(imediat superioară celei de debu
tant). În mod teoretic, Legea sala
rizăr i i  dă posib i l itatea unui tânăr 
actor de a sări peste unele etape, însă 
în practică tot directorul hotărăşte 
cine merită să fie plătit mai mult şi 
cine nu. Nu cred că e bine să se dea 
prea multă putere unui singur om. Pe 
urmă, mi se pare curios faptul că la 
negocierea salariului nu se pune în 
balanţă tot ceea ce am făcut până 
acum - indiferent că e vorba de 
teatru, fi lm, televiziune sau chiar spe
cializări -, ci doar ceea ce joc în cl ipa 
respectivă. Eu cred că până şi atunci 
când dau un interviu, o fac tot în ca
litate de actriţă a Teatrului "Nottara". 
Însă azi, în România, totul este 
aleatoriu. 

Şi cine poate fi de vină că, la un 
moment dat, un actor este mai rar 
distribuit? 
Aş fi ipocrită să răspund "nu ştiu". Mie 
mi se sugerează cu candoare să mă 
împrietenesc cu regizorii . . .  Însă eu 
prefer sistemul audiţi i lor, atunci când 
regizorul le doreşte şi atunci când 
sunt sigură că el şi numai el are drept 
de decizie asupra distribuţiei. 

Şi dacă ai găsi un regizor dispus să 
lucreze cu tine? 
Atunci intervine un alt factor esenţi-

al: banii . Trăim sub puterea absolută 
a banilor! Este lucrul cel mai trist care 
i se poate întâmpla unui artist. 

Mă gândesc la acei directori care îşi 
scriu pe cărţile de vizită "general 
manager" şi mă întreb: oare nu e de 
datoria lor să se îngrijească şi de 
atragerea sponsorilor? 
Se îngrijesc, însă cred că au o sită prin · 
care nu putem trece cu toţii. 

Te-ai gândit să părăseşti Teatrul 
"Nottara"? 
M-am întrebat şi eu dacă n-ar fi poate 
mai bine. Să nu confundăm, totuşi, 
institutia cu cei care o conduc. Cred 
că e să'nătos să facem mereu această 
disociere cu bun-simt. Pentru mine, 
"Nottara" înseamnă mult, ani impor
tanţi din cariera şi din viaţa mea. 

Are cineva grijă de sensibilitatea 
unui actor? 
Nu. Şi nu numai atât: puţini îşi mai 
asumă responsabi l itatea "creşterii" 
noilor generaţii, cum am auzit că se 
întâmpla odinioară. 

De ce crezi că actorii nu au nici până 
la ora actuală un sindicat? 
Nu suntem oameni de acţiune, nu 
suntem luptători. Nu avem nici 
măcar conştiinţă de breaslă. 

Eşti optimistă în privinţa viitorului? 
Sincer? Nu.  Personal, mă simt ca un 
mic dinozaur. Cum am învătat eu că 
trebuie făcut teatrul, nu cred că se 
mai potriveşte vremuri lor noastre. 
"Lumea teatru lu i  este o lume de 
ruine", spune George Banu, referin
du-se la faptul că trebuie constant 

. 
reinventată. Dar nu într-un spirit 
strâmb de "înnobilare" a ambalajului, 
care poate fi mai sclipitor, mai trăsnit, 
mai snob şi care acoperă un vid de 
conţinut, de inovaţie rea lă adică. 
Dacă teatrul = psihologie umană = 
ogl inda spiritulu i  vremii, aş adăuga 
totuşi că nu este şi ogl inda vremelni
ciei. Lumea toată se schimbă, spiritul 
are d in ce în ce mai puţină prepon
derentă în actiunile noastre. Asta ne 
sileşte' să adoptăm criterii seci de aşa
zisă valoare, cum este, de pi ldă, cel a l  
banulu i .  Cel ma i  tare mă tem de un 
teatru românesc virusat de "legi" noi, 
copiate fără discernământ d in sub
cultura mediatică, unde se creează 
vedete peste noapte şi unde faţada 
sau ambalajul, cum spuneam - devin 
mai importante decât conţinutul, 
forma fetişizată fiind în dauna fondu
lu i .  

Dacă, acum, ar fi să mai dai o dată 
examen de admitere la Teatru, ai 
face-o? 
Nu. În România de astăzi, nu. 

Bogdan Talaşman: 
••visez să se bată 

teatrele 
pentru mine•• 

Socoteşti că, până acum, cariera ta a 
evoluat normal? 
Da, dar numai pentru că am avut 
curajul să părăsesc Bucureştiul, du
cându-mă, după absolvirea facultăţii, 
la Piatra Neamţ. Mă refer strict la pro
fesie, pentru că, din punct de vedere 
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j-anchetă 

Mthai Călin (alături de Tania Popa) inainte de 
a aJunge vedetă TV, in Peleş Împărat la "Casandra" 

material, mă simt total neîmpl init. 
Lucru ce nu se poate spune despre 
colegi i  mei care au rămas în Capitală 
- e adevărat că fac figuraţie (mai toţi), 
dar câştigă bani. 

Şi ce este mai important pentru 
tine? 
încă mai cred că este important să-mi 
practic meseria, însă mă întreb: până 
când? Lucruri le se schimbă de la zi la 
zi. Centrul de atenţie nu mai este tea
trul. Să repetăm, să pierdem nopţile 
vorbind despre un spectacol, despre 
un personaj, să ne căutăm pe noi în 
noi . . .  Ni s-a insuflat în şcoală ideea că 
vom ajunge într-un teatru şi le vom 
rupe gura ălora. Real itatea este cu 
totul a lta. Norocul meu a fost că am 
nimerit într-un loc unde încă se mai 
face teatru de cal itate şi am simţit că 
totul e mai mu)t o prelungire a vieţii 
din facultate. lnsă începe să-mi fie 
teamă că mi-e prea bine la Piatra 
Neamţ. Va interven i  comoditatea, 
inerţia. Nu mai simt fiorul începutu
lui. Ne cunoastem între noi, sunt dis
tribuit spectacol de spectacol. Nu 
mai intervine spaima că voi ajunge în 
faţa avizierului şi e posibi l să nu-mi 
văd numele. Nu mai am surprize. 

în afara acestei spaime de pla
fonare, care ar  mai fi motivele ce 
te-au îndemnat, la un moment dat, 
să-ţi faci bocceluţa şi să porneşti 
vioi spre Bucureşti? 
Nevoia de bani, mai a les că în Piatra 
Neamţ nu prea găseşti altceva de 
făcut în afara teatrului. Eu nu ştiu să 
schimb robinete sau să repar aspira
toare. Ştii că încă mă ajută tata cu 
bani? Am noroc, sunt însă si oameni 
care trebuie să trăiască· d intr-un 
salariu de un mi l ion si ceva. Faci artă 
mâncând în fiecare zi parizer, cartofi . 
prăjiţi şi ouă. Trăim "la comun" în 
locuinţe de serviciu. Spi ritul ăsta de 
aventură poate ţine un an-doi, dar nu 
se poate prelungi toată viaţa. Şi pe 
urmă, mor de ciudă, mor de ciudă că 
s-au l ipit de teatrele bucureştene 
nişte actori care n-au nici o treabă cu 
profesia asta, dar mai pot câştiga 
bani din diverse alte locuri. 

Ai prefera să fii în locul lor? 
Aş prefera să joc într-un teatru din 
Capitală şi să dovedesc în cel mai 
scurt timp că merit locul acela. 

Ai dori să lucrezi pe contract? 
Visez să se bată toate teatrele pentru 
mine. 
Totuşi, în Bucureşti s-ar putea să 
joci mult mai puţin decât la Piatra 
Neamţ ... 
Adevărat, însă în vreme ce eu stau 
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acolo şi joc pe rupte, în Bucureşti se 
ocupă toate posturile, şi nu numai cu 
actori dintre cei mai buni. 

Bine, atunci să vorbim puţin despre 
escapada ta bucureşteană ... Cum a 
fost? 
Era vară, era cald. Mi-am făcut numai 
nervi. Eu, născut, crescut în Bucureşti, 
nu-mi mai recunoşteam oraşul! Nu 
mai eram în stare să mă integrez. Mă 
deruta mulţimea, mă simţeam un 
nimeni. Asta m-a speriat. Pe urmă, 
m-am simţit ca şi cum n-aş fi terminat 
nici o şcoală, ca şi cum n-aş fi jucat 
niciodată, ca şi cum n-aş fi fost pre
miat la Gala UN ITER, ca si cum nu s-ar 
fi scris niciodată nimic despre 
mine . . .  Mi-am pus o întrebare: Bine, 
sunt în Bucureşti, joc. . .  

N u  e obligatoriu ... 
Pornesc de la premisa că apuc să joc. 
Dar oricând poate veni şi un timp în 
care să nu mai joc. 

Şi atunci? 
Tocmai despre asta e vorba. Deşi 
mai pot gândi într-un fel :  Nu joc, 
dar în vremea asta pot face altceva 
fi lm, televiziune - şi câştig bani. �i 
pe urmă, cine sunt eu în Piatra 
Neamţ? 

O vedetă ... 
. . .  locală. 

Dar în Bucureşti câţi din generaţia 
ta sunt vedete? 
Marius F lorea e vedetă. Gheorghe 
lfrim e vedetă. 

Neapărat pentru ceea ce au făcut în 
teatru sau pentru prezenţa în 
grupul "Vouă"? 
Ai şi tu dreptate, dar, într-o bună zi, 
regizorii tot pe ei o să-i a leagă, pen� 
tru că sunt cunoscuti de la televizor. 
�i pot aduce public in sală. 

Dacă tu chiar crezi că se întâmplă 
aşa, de ce ai renunţat să mai baţi pe 
la uşi şi te-ai întors la Piatra Neamţ? 
Până una-alta, acolo simt că măcar 
fac ceva. 

Şcoala te-a pregătit pentru aseme
nea avataruri? 
Nici pe departe. Acolo am învăţat 
numai despre latura spirituală a aces
tei profesii. Când am ajuns pe scenă, 
ne-am lovit de realitate. Care e mult 
mai simplă, dar, de multe ori, şi mai 
dezolantă. 

De pildă? 
Spun exact ce simt eu acum: în 
provincie, oamenii sunt mai câinoşi. 
Neîmplinir i le i-au făcut astfel. Cât 
despre tineri, par să fie l ipsiţi de spe
ranţă. 

Ţi-e teamă să nu ajungi şi tu ca ei? 

Da, dar vreau să mai adaug că nu toţi 
sunt aşa. Numai cei netalentaţi, care 
şi-au aranjat un loc călduţ şi acum au 
impresia că am venit noi, talentaţii, 
să le stricăm culcusul .  Mi-e frică de ei, 
mi-e frică de rutini 

Au ei putere asupra ta? 
Nu asupra mea, dar asupra actului 
artistic pot avea putere nemărg inită. 
Pot strica atmosfera, repetiţi i le. 

În Bucureşti n-ar fi la fel? 
În Bucureşti, oamenii n-au timp pen
tru asta. Sunt mai ocupaţi. Dacă nu 
joacă, îşi găsesc a ltceva de făcut. La 
Piatra Neamţ, astfel de rataţi încearcă 
să subn;ineze până şi munca direc
torului. Il văd din ce în ce mai părăsit, 
trădat tocmai de către oamenii în 
care avea mai multă încredere. 

De ce crezi că actorii sunt singurii 
care nici până la această oră nu au 
un sindicat? 
Pentru că suntem prea egoişti. Deşi 
suntem sil iţi să lucrăm în echipă, sun
tem extrem de individualişti. Fiecare 
reprezintă propriul lui sindicat. �tii 
cum e? Când lucrurile merg bine, ne 
pupăm cu toţii, ne iubim, dar îndată 
ce începe ceva să o ia razna, ne 
gând im să ne salvăm, fiecare cum o 
putea. 

Marinela Ţepuş 
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